

**Ministry of Higher Education
and Scientific Research
Al-Muthanna University
Collage of Law**

Series of lectures in

"Introduction In The Study of the Law"

For The Students Of The Law Collage

The first stage

By Dr. Basim Mohsin Nayyef
LL.M- Master of Administrative Law
Al Muthanna University –College of Law

The study year 2021-2022

Contains

Lecture one	3
The concept of law	3
The definition of Law	3
Law, Religion, and Morals	4
Lecture two	5
The Necessary of The Law	5
Law and Society	6
Lecture three	7
The nature of law	7
The Islamic Concept Of Law	7
The Fundamental Characteristics Of The law	7
Lecture four	9
Greek	9
Natural Law	10
Lecture five	11
The Roman	11
Lecture six	13
The Middle Ages	13
The Seventeenth Century	13
Grotius (1584-1645)	13
Lecture seven	15
Hobbes (1588-1679)	15
Lock	15
The Eighteenth Century	16
Lecture eight	17
The Imperative School	17
Lecture nine	18

The Historical School	18
Lecture ten	20
The Social Solidarity School	20
Lecture eleven	21
Law As Means To An End School	21
The Pure Science Of Law School	21
Lecture twelve	23
The Sociological Jurisprudence School	23
Lecture thirteen	24
The resources of law	24
Religion	24
Lecture fourteen	26
Custom	26
Kind of custom	26
legal custom	26
conventional custom	26
Conditions of Law	27
Lecture fifteen	28
Equity	28
Lecture sixteen	30
Judicial Decisions	30
English Practice	31
Lecture seventeen	32
Legislation	32
Importance of Legislation	32
Advantages of Legislation	32
Kinds of legislation	33
Questions	34

**Introduction In The Study of The Law- Students of the First Stage of
The College of Law, by the lecturer/ Dr. Basim Mohsin Nayyef.
Al Muthanna University**

The First Lecture : The Concept Of Law مفهوم القانون

1 - The definition of Law تعريف القانون

The word "Law" is used in the several different senses . It is our duty to distinguish these different meaning .

كلمة "القانون" هي مستخدمة في عدة معاني مختلفة. واجبنا هو تمييز هذا المعنى المختلفة.

In Iraq , as in other Islamic countries , the term "Sharia" is in common use . Although it means the "Sacred Law of Islam" , the word "Sharia" in itself include all kinds of "Law" used among people.

في العراق، كما في دول إسلامية أخرى، عبارة " الشريعة" هي أستخدم شائع. برغم من أنها تعني " قانون مقدس في الإسلام"، كلمة "الشريعة" بنفسها تتضمن كل أنواع القانون مستخدم بين الناس.

The various meaning of the term "Law" refer to the idea of "Order" or "Uniformity" . If "Law" is used more strictly , it also refers to the idea of "Authority" . This second idea carries with it the notion of "Enforcement" .

المعاني المختلفة في عبارة " القانون" تشير الى الفكرة " الأمر" أو " الانتظام" . أذاً "القانون" هو مستخدم أكثر دقة ، هو أيضاً يشير الى فكرة "السلطة" . هذه الفكرة الثانية تحمل معها انطباج "فرض القوة".

Law could be defined as " the body of general rules and principles regulating human behavior (human conduct) in society , obedience to law is enforced by a supreme authority" .

القانون يمكن أن يعرف ك " مجموعة المبادئ و القواعد العامة التي تنظم سلوك الانسان (تصرف الانسان) في المجتمع، و الامتثال (الطاعة) للقانون المفروض من قبل السلطة العليا.

From this general definition , it can easily be inferred that , for a rule to be law , three conditions must be fulfilled (followed) :

من هذا التعريف العام، هو يمكن بسهولة أن نستدل بأن للقاعدة أن تكون قانون ينبغي تحقق ثلاثة شروط يجب أن تنجز :

1- The rule should be general. القاعدة يجب أن تكون عامة.

2- The rule should regulate human behavior (human conduct).

القاعدة يجب أن تنظم سلوك الانسان.

3- Obedience to the rule should be enforced by a supreme authority, or in other word , there should be a sanction for the enforcement of law.

امتثال (طاعة) للقاعدة يجب أن تفرض بواسطة سلطة عليا، أو في كلمة أخرى، هنالك يجب أن تكون العقوبة (الجزاء القانوني) ينفذ في القانون.

القانون، الدين ومبادئ الأخلاق 2 - Law, Religion, and Morals

The study of law should realize that law, religion, and morality were completely interrelated during the middle ages. In its modern concept, law is temporal and positive, while religion is divine. Therefore, what religion ordains is wider in scope than what positive law or (man-made law) demands.

دراسة القانون يجب أن تفهم بوضوح بأن القانون، الدين، و مبادئ أخلاقية مترابطة بالكامل أثناء العصور الوسطى. اما في مفهومه الحديث، فان القانون هو مؤقت و واقعي (حقيقي)، بينما الدين هو مقدس. لذا، ما يأمر الدين هو ممتد في المجال (مدى الفهم) من ثم قانون واقعي أو (الانسان "يشرع" قانون) عند الطلب.

Important Terms :

1. Law قانون
2. Judge قاضي
3. Court محكمة
4. Constitution دستور
5. Legislature سلطة تشريعية
6. Executive سلطة تنفيذية
7. Judiciary سلطة قضائية
8. Religion الدين
9. Moral مبادئ الأخلاق
10. Modern حديث / معاصر